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Domènec González de la Rubia, president de l’Associació Catalana
de Compositors (ACC)

La veterana ACC és una associació de professionals de la composició musical contemporània
que es va fundar el 1974. Domènec González de la Rubia (1964), compositor, director i crític
musical, n’és el president actual, i la persona ideal per establir un estat de la qüestió entre una
ciutat culturalment activa com Barcelona i una forma d’art tradicionalment minoritària com la
música contemporània.

Al llarg dels darrers deu anys, ¿creu que Barcelona ha millorat en l’aspecte cultural?

Jo et diria que sí; ha millorat, i sobretot hi ha un desig molt viu de millora. Barcelona té una
bona aposta cultural que es tradueix en molts aspectes. La participació dels ciutadans en la
cultura és alta. Això depèn molt del sector, és clar, i val a dir que el que jo represento és difícil.
Però el públic de la música contemporània, per bé que reduït, existeix. Per part de les
administracions s’ha fet un esforç ostensible en totes les àrees malgrat les lògiques limitacions.
Pel que fa als nostres pressupostos, s’han doblat, i en general l’Administració ha estat receptiva
a les nostres idees.

¿Quin és l’estat de la qüestió pel que fa a la música contemporània?

Hem de partir de la constatació que existeix un públic per a aquesta música, i això ja és
important. Ara bé, tot i la creixent preocupació de l’Administració i la bona resposta del públic,
s’ha produït un fenomen que ja no em sembla tan positiu: hi ha una multiplicitat d’oferta, tothom
vol fer el seu cicle i el seu festival. Pensa que a Barcelona hi ha, entre festivals, temporades i
altres, set cicles anuals de música contemporània! En tres anys s’han creat almenys tres cicles
nous, i alguna vegada, en alguna estrena organitzada per nosaltres, ens hem trobat que al
mateix dia n’hi havia alguna altra. Cal preguntar-se llavors si som realistes pel que fa al públic
d’aquest tipus de música. Crec que, si s’hagués de fer alguna cosa, caldria potenciar aquelles
institucions que porten alguna trajectòria reconeguda i amb una actuació objectiva respecte de
la seva finalitat: nosaltres, per exemple, en les nostres temporades estrenem pràcticament a
tots els nostres socis, compositors catalans o que treballen aquí. Per potenciar la música
catalana, a cada concert del cicle de l’ACC cal tocar un 60% d’autors catalans. La resta del
repertori, és lliure, i se cedeix a la iniciativa del grup de cambra, banda o músic. És així com
s’arriba a Montsalvatge i als altres autors catalans, no sols a través dels llibres d’història de la
música.

A banda dels riscos que ha esmentat, ¿quins són els dèficits actuals de l’àmbit musical?

Penso que hi ha una manca de direccionalitat dels pressupostos. Hi ha d’haver una tendència
definida sobre les actuacions a portar a terme. En altres camps existeix, en el de la música no.
Poso un exemple: el de les agrupacions simfòniques, que no tenen una comissió de treball amb
presència de professionals que facin informes i en defineixin les actuacions. Un altre gran
problema es dóna en la pedagogia, on els professors municipals de música d’uns municipis i
els altres, dins del mateix cinturó de Barcelona, cobren salaris molt desiguals, amb variacions
del 50%. Aquests desequilibris en les remuneracions produeixen ressentiments dins de la
professió, i no són bons. En les orquestres, també hi ha situacions d’interinitat que s’allarguen
més de deu anys! Sens dubte, una política unificada en aquest camp ajudaria moltíssim al
desenvolupament i difusió de la música.

Canviant de tema. ¿Com se situa Barcelona, respecte d’altres grans ciutats espanyoles o
europees, en el camp de la música contemporània?
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Barcelona no forma part del circuit internacional. Aquí s’han potenciat les intencions creatives i
altres, però encara estem molt lluny d’algunes ciutats en altres temes. Estem lluny, per
exemple, de Colònia, on se celebra un festival de música contemporània impressionant, amb
noms de primera fila que aquí no podem pagar. I no dic que no hi hagi bones intencions; per
exemple, a l’Auditori s’ha organitzat un cicle molt bo i també fem intercanvis amb Itàlia o
Argentina per difondre la nostra música…

O sigui, hi ha oportunitats per al creixement…

Sí, Barcelona —Catalunya—, és una societat oberta, i en temps de globalització i intercanvis
culturals creixents està obligada a ser-ho encara més. La conjuntura, d’altra banda, és
favorable. Hi ha un interès per la música, un reconeixement de quina és la situació i una bona
percepció dels problemes. Cal pensar també que partim d’una cultura musical molt precària des
del punt de vista educatiu. A les nostres escoles s’estudia música des de fa molt poc temps. Els
altres països europeus ens porten un avantatge considerable, de més d’una generació. He
estat en països on gent que no es dedica a la música sap entonar i sap cantar. En aquest
sentit, Holanda, Bèlgica, Alemanya, els països escandinaus i fins i tot Itàlia són referents que
encara queden lluny.

¿I el panorama creatiu de la ciutat? ¿El ritme dels encàrrecs li dóna vida?

Home, es fan més encàrrecs que abans, però encara no n’arriben gaires per als compositors
joves. No és la millor de les situacions, però no vull ser fatalista i m’agrada pensar que un dia o
altre aquests encàrrecs arribaran. I pel que fa al panorama creatiu, estem vivint una veritable
eclosió, no sols en el nostre camp musical. ¿El que s’està fent té traces de durabilitat? Bé,
aquesta és una altra qüestió, que crec que jo no puc respondre, de la mateixa manera que és
difícil determinar quantes coses de les que es fan aquí responen a un paradigma de creativitat
autòctona, com indubtablement ho és, en un altre camp artístic, el cas de Gaudí, personalitat
creativa pròpiament catalana. Sens dubte, la incentivació és important, i crec que la música,
vista des de l’òptica del compositor —és a dir, el creador inicial—, la situació és difícil. De
vegades no rebem ni un cèntim, cap mena de compensació a banda de la possibilitat
d’estrenar. Quan ho explico a compositors estrangers, no s’ho creuen. Doncs bé, en aquestes
condicions, a Barcelona es fan unes quaranta estrenes. Això vol dir que la necessitat de crear
existeix i que és molt forta.

¿Quina seria la situació ideal a deu anys vista?

Un suport econòmic més gran. La subvenció que rebem de l’Ajuntament és la mateixa des de
fa anys, i no s’ha incrementat, tot i que s’han realitzat esforços clars, palpables i apreciables en
altres aspectes igualment importants. Perquè el suport que necessita la nostra música, que és
una forma d’expressió difícil, no sols ha de ser financer, sinó també logístic i promocional. Si a
més d’això el compositor rep algun reconeixement, seria un extraordinari punt de partida. El
que penso que es necessita per part de les administracions és una política unificada respecte
de la música. La Ciutat de la Música seria un projecte magnífic. Si allà s’hi poguessin
concentrar centres i entitats que defensessin la música contemporània —hi incloc la clàssica, ja
que penso que tota música és contemporània d’alguna època— seria molt positiu. Haurien
d’existir mecanismes objectius de racionalització de les actuacions, sota la gestió rotativa de
persones escollides obeint a diverses tendències. Un organisme central a l’estil de l’IRCAM
parisí, gestionat per alguna mena de Consell de la Música efectiu i escoltat, que fes una aposta
global per la música contemporània i que racionalitzés els cicles i les actuacions, resultaria de
gran

ajuda. Pel que fa a la formació del públic, penso que els diversos equipaments hi poden tenir
també la seva mà, tot i que hem de ser realistes: la música contemporània no omplirà mai
estadis. Però el que sí que es podria fer mentrestant és tenir la valentia de programar més
música contemporània. Et poso un exemple: si, si en concerts de clàssica celebrats —posem
per cas— al Palau de la Música es programés, després de Beethoven, Mozart o Bach, alguna
peça de música contemporània, seria una bona contribució a la formació del públic. Al final, la
música contemporània que es fa ara mateix a Catalunya també és un patrimoni que s’ha de
cuidar i que algun dia representarà la nostra cultura.
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¿I què poden fer l’ACC i la música contemporània per Barcelona?

El creador i el músic han de crear. Per increïble que sembli, aquesta feina acaba repercutint en
la societat que envolta el creador. Però a banda d’això, a nivell cultural els compositors d’aquí
podem aportar moltes coses. A les ambaixades culturals catalanes a l’estranger, potser massa
centrades en les arts plàstiques o en la literatura, nosaltres podríem aportar la representativitat
de la música contemporània. ¿Per què no fer sonar música contemporània catalana en les
exposicions de Barceló que formen part d’aquestes ambaixades? No dic que la música hagi de
tenir el paper que té a Àustria, on Mozart —que per cert va morir en la misèria— ha suposat
fabulosos beneficis econòmics per al país, però amb tot penso que la nostra música està sots-
representada, i que per això no podem fer més per la nostra cultura. L’únic precedent que hagi
representat un paper similar a Espanya ha estat Falla. Pel que fa a la música catalana, no hi ha
cap exemple parangonable. La projecció de Pau Casals és deguda més al seu vessant
humanista que a la composició. I això és una llàstima, perquè Mompou i Montsalvatge, dos
personalitats creatives molt obertes, han fet grans aportacions a la cultura del país. I si parlem
de Toldrà, ja parlem de música essencialment barcelonina, eminentment urbana. Vull dir que
amb una mica d’esforç per part de tots podem continuar donant bons fruits a la cultura de la
ciutat i del país, i allunyar el perill del provincianisme.

Moltes gràcies.

Accent personal

El president de l’Associació Catalana de Compositors es declara un enamorat de les arts
plàstiques i una persona especialment inquieta en aquest terreny; assegura que els
barcelonins tenim molta sort de gaudir, per exemple, de magnífiques exposicions
gratuïtes com ara la retrospectiva de Malèvitx, i té apuntat a l’agenda acudir a una gran
exposició sobre civilització persa en un dels espais de la ciutat. També és un gran lector i
col·leccionista de discos. Al teatre, reconeix que no hi va gaire. Considera que l’oferta
cultural de Barcelona és prou rica i variada, i que gairebé sempre hi ha coses per fer-hi.
Pensa que el dinamisme de la ciutat és el seu principal actiu. No fa gens de proselitisme
amb els seus gustos. “Ni tan sols amb la meva música”, aclareix. “No dic mai a la família
quan estreno.”


